
 

 

 شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان کرمانشاهدبیرخانه کارشناسی گزارش جلسه 

 :شماره جلسه

77 

 :تاریخ جلسه

30/10/1400 

 

 :ساعت شروع

08:30 

 :ساعت خاتمه

11:00 

 محل جلسه:

سالن جلسات اتاق بازرگانی 

 کرمانشاه

 :دستور جلسه 

 

 یمسائل و مشکلات صنایع استان در بخش انرزبررسی 

 شنبه پنج روزصبح   30:8راًس ساعت دولت و بخش خصوصی  یگوتدبیرخانه شورای گف کارشناسیجلسه  هفتمینهفتاد و 

 .دیگرد برگزار با حضور افراد ذیل محل سالن جلسات اتاق بازرگانی کرمانشاه در  30/10/1400 مورخ

 ورزیجناب آقای مهندس پناهی دبیرکل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشا

 جناب آقای دکتر رضایی مشاور دبیرخانه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی

 جناب آقای مهندس مرادی کارشناس محترم سازمان صنعت، معدن و تجارت استان

 جناب آقای مهندس محبی کارشناس محترم شرکت شهرک های صنعتی استان

 انجناب آقای مهندس سقایی کارشناس محترم شرکت توزیع برق است

 جناب آقای مهندس پایدار کارشناس محترم شرکت توزیع برق استان

 جناب آقای مهندس اکبری معاونت محترم  امور مشترکین توزیع برق شرکت توزیع برق استان

 جناب آقای مهندس احمدی کارشناس محترم شرکت گاز استان

 تانجناب آقای مهندس پویان کارشناس محترم شرکت پخش فرآورده های نفتی اس

 جناب آقای مهندس رنجبر کارشناس محترم شرکت پخش فرآورده های نفتی استان

 جناب آقای مهندس مرزی دبیر محترم خانه صنعت و معدن استان

 جناب آقای مهندس احمدی پور مدیرعامل محترم شرکت جهان فولاد غرب

 ندی کرمانشاهتوسعه صنایع چاپ و بسته بجناب آقای مهندس نیکو رزم کارشناس محترم شرکت 

 جناب آقای مهندس زاهدی کارشناس محترم شرکت صنایع سیمان سامان غرب

 جناب آقای مهندس بیداق بیگی محترم شرکت سیمان غرب

 جناب آقای مهندس کرم ریاست محترم مجتمع پتروشیمی بیستون
 

 جلسه با تلاوت آیاتی از قرآن مجید آغاز شد.

واحدهایی که با قطع برق دچار خسارت  باید با اشاره به دستور جلسه بیان کردند که گانیدبیر اتاق بازر پناهی جلسه یدر ابتدا

که امکان مناسب تری برای این مورد دارند تفکیک شوند. ایشان عنوان کردند که با توجه به شدید می شوند با واحدهایی 

لویت بندی مصارف عمومی و تولیدی به عمل صدمه اساسی به واحدهای تولیدی خصوصاً واحدهای بزرگ باید بازنگری در او

 آید.

مهندس مرزی بیان داشتند: در فصل تابستان و زمستان در حوزه انرژی مسائل و مشکلاتی در حوزه حامل های انرژی داریم.  

مگاوات مصرف  3در فصل تابستان واحدهای صنعتی باید میزان مصرف برق را کاهش دهند مخصوصاً در صنایعی که بالای 

ارند. گلایه از اینکه چرا در هنگام قطع برق اولویت قطع برق را به صنایع می دهند نه مصارف خانگی. در فصل زمستان گاز د



صنایع قطع می شود و اعلام شده است امکان دارد در هر زمانی گاز واحدهای صنعتی قطع شود صنایع این موضوع را پذیرفته 

ایگزین) مازوت(. اما از سوی شرکت پخش اعلام شده که در دستگاه پلمپ برای اند به شرط در اختیار قراردادن سوخت ج

پلمپ مخزن سوخت مازوت نیست و این موضوع که سهمیه سوخت مازوت باید از شهر ری تهیه شود که این امر برای صنایع 

ی شود. قاعدتاٌ باید سوخت هزینه های بسیار بالایی به همراه دارد. چرا در استان توسط شرکت گاز سوخت مازوت تهیه نم

دستگاه های اجرایی نگاه تخصصی به جایگزین و جبران خسارت از سوی شرکت گاز برای صنایع تأمین شود. به نظر می رسد 

تولید ندارند و این امر باعث از دست رفتن بازارهای صنایع مخصوصاٌ در حوزه صادرات می شود. تهیه مازوت از استان نه خارج 

ید در دستور دستگاه های خدمات رسان) گاز، برق و شرکت پخش( قرار گیرد و با هماهنگی آن ها مشکلات صنایع از استان با

 در این حوزه حل شود.

مهندس کرم بیان کردند که واحدهای صنعتی مانند پتروشیمی این امکان را ندارند که بلافاصله پس از اعلام مصرف را به 

مواد شیمیایی خطرناک وجود دارد و امکان آسیب فراوان به دستگاه های کاتالیست ها وجود حداقل برسانند زیرا احتمال نشت 

دارد و کاهش مصرف باید به تدریج طی چند روز انجام شود. بر اساس مصوبه شورای تأمین در سالیان قبل قطع برق و گاز 

 د.شرکت پتروشیمی و پالایش نفت در اولویت آخر قطع حامل های انرژی قرار دار

مهندس زاهدی عدم تمایل شرکت ها برای دریافت مازوت از شهر ری به دلیل اینکه باید چند روز در نوبت باشند و هزینه 

دریافت می شود ولی در زمان حمل بسیار بالایی دارند. در مصرف برق حق ترانزیت بر اساس درخواست مطرح شده قرار دارد 

 فت شود و حق ترانزیت باید بر اساس میانگین مصرف باشد. محدودیت مصرف نباید این حق ترانزیت دریا

مهندس احمدی پور با بیان اینکه اکثر مشکلات ایجاد شده برای واحدهای تولیدی از از ناحیه مشکلات فرادستی و خیلی به 

ی این دستگاه ها با حوزه اختیارات استان بر نمی گردد. اما بخشی که از دستگاه های استان انتظار می رود هماهنگی و همراه

شرکت ها و واحدهای تولیدی است. در حوزه صنایع فولاد مشکلات زیاد است و هزینه حامل های انرژی مانند گاز هزینه های 

بالایی است و منجر به تعطیلی خیلی از واحدهای فولادی شده و خواهد شد. از طرف شرکت برق قول داده شد که در فصل 

 کند و در زمستان این موضوع جبران خواهد شد اما چنین اتفاقی رخ نداده است.تابستان مصرف کاهش پیدا 

ده در حوزه برق گلایه کرد و بیان کرد دوستان از شرکت توزیع خیلی پاسخگوی مهندس نیکو رزم از مشکلات ایجاد ش

نیازهای صنایع در این حوزه نیستند. همچنین از تغییر در نرخ محاسبه نرخ گاز گلایه و به عدم تخصیص گازوئیل به واحدها به 

 دلیل اختصاص کم این نوع سوخت اشاره کردند.

ات دستگاه ها در سوخت رسانی به شرکت های تولیدی بیان کردند در فصل تابستان مهندس بیداق بیگی با تشکر از زحم

نگران زمستان و بلعکس هستیم. ایشان بیان کردند که مهترین مشکل دستگاه های اجرایی خدمات رسان در استان این است 

باید با توجه به وضعیت منطقه و نیاز یمات اتخاذ شده از مرکز بدون ذره ایی انعطاف اجرا می شود در صورتی که اجرا که تصم

 صنایع باشد و مدیران در استان توان تصمیم گیری داشته باشند.

ماه در سال است و به  8مهندس مرادی بیان کردند که در کل قراردادهای امضا شده با واحدهای تولیدی و صنایع تأمین گاز 

به طور مرتب در تهران  اده و تهیه کنند. میزان مصرف صنایعآمصنایع اعلام شده که برای چهار ماه دیگر حتماٌ سوخت دوم 

رصد می شود و محدودیت هایی که اعلام می شود برای کل کشور است. ایشان در مورد افزایش بهای گاز بیان کردند که 

برابر است. شورای  و نیم تا سه 2افزایش از طریق شورای اقتصادی و از تهران اعلام می شود. افزایش قیمت ها طبق تعرفه ها 

 برابر. 7اقتصادی تصمیم گیری می کند و به شرکت گاز اعلام می کند که افزایش باید اعمال شود گاهی حتی 

شده است که ما نتوانیم پاسخگوی نیازهای مشترکین که عدم توازون بین تولید و مصرف باعث  مهندس اکبری بیان کرد

ن انرژی صنایع بسیار بالاست و نگرانی همیشگی ما تأمین برق صنایع است و باشیم اما دغدغه شرکت توزیع نسبت به تأمی

شرکت برق تا جایی که بتواند تلاش برای تأمین برق را انجام خواهد داد اما در زمان هایی که کمبود بار داریم به ناچار باید 

ت توزیع برق از ی همکاری صنایع با شرکخاموشی هایی اعمال کرد. در قراردادهایی که با مشترکین داریم پاداش هایی برا

 ر گرفته ایم .است از طریق دیزل ژنراتورها در نظمواقعی که نیاز  رطریق تأمین برق د

مهندس مرزی بیان کردند کخ از طرف شرکت برق اطلاع رسانی در خصوص تأمین برق توسط دیزل ژنراتورها در واحدهای 

 پرداخت جبران خسارت از سوی شرکت برق به واحدهای صنعتی اشاره کرد.م صنعتی انجام نشده نشده است. همچنین به عد



درصد  20به یکباره حدود  1400به  1399درصد است اما در سال  5با اشاره به اینکه رشد مصرف میانگین سالیانه حدود 

هزار مگاوات از  16ود مگاواتی در حد 5000مصرف انرژی پیدا کرد و این در حالی است که پیش بینی افزایش تولید برق 

 برنامه عقب هستیم.

مهندس پویان بیان کرد از قبل به صنایع اعلام شده بود که مخازن سوخت را پر کنند و با توجه به اینکه شرکت پخش ظرفیت 

ن باید درصد از مازوت مورد نیاز استا 50انبارهای مازوتش محدود است و برنامه ریزی تأمین مازوت در تهران انجام می شود و 

 از شهر ری تأمین شود.

 50درصد به بخش خصوصی اختصاص پیدا کرده است و چرا این  50مهندس مرزی به این موضوع اشاره کرد که چرا این 

 درصد که از شهر ری باید تهیه شود چرا به سازمان های دولتی و شرکت های دولتی اختصاص پیدا نکرده است.

های صنعتی کسب و کارهای کوچک و متوسط قرار دارند و خیلی توانایی بالایی در  مهندس محبی با بیان اینکه در شهرک

  حل مشکلات برق فقط با تولید برق بیشتر قابل حل است.تأمین انرژی ندارند و کاملًا تابع سازمان های خدمات رسان هستند 

 وگو ارجاع شود: در پایان جلسه مقرر شد موارد زیر برای تصویب نهایی به جلسه اصلی شورای گفت

 

 پیشنهادها ردیف

1 

با توجه به اینکه نیمی از تهیه مازوت واحدهای تولیدی استان از سایر استان ها تخصیص یابد و به این دلیل که 

هزینه های حمل و نقل این تهیه بسیار بیش از نرخ مازوت است و واحدهای تولیدی علاوه بر نوبت های طولانی 

ف بسیاری می شوند. لذا مقرر گردید از سوی دستگاه های ذیربط از جمله شرکت پخش متحمل هزینه های متعار

فرآورده های نفتی و پالایشگاه کرمانشاه کل تهیه مازوت واحدها از تولیدات واحدهای پالایشگاهی استان تخصیص 

 و تحویل گردد.

2 

ائل مربوط به برق واحد مقرر مس ری تولیدی استان برای پاسخ گویی دبه حسب تسهیل در دسترسی واحدها

گردید از سوی شرکت توزیع برق یک نفر از کارشناسان مجرب با شماره تلفن همراه مشخص به این مهم 

اختصاص یابد تا واحدها بتوانند از این طریق مسائل فوری خود را حل و فصل نمایند. کارشناس مذکور به 

 اهد گرفت.و در اختیار واحدها قرار خودبیرخانه شورا معرفی 

3 
با توجه به مباحث مورد اشاره در جلسه و اینکه هنوز مزارع غیرقانونی رمز ارز در استان فعالیت دارند و به لحاظ 

رعایت منافع عمومی و جلوگیری از تضییع حقوق دولت مقرر گردید شرکت توزیع برق و سایر دستگاه های ذیربط 

 عمل آورند. برخورد جدی و باز دارنده با این متخلفین به

4 

یافته به واحدهای تولیدی در زمان اوج مصرف کاهش می یابد )در  با توجه به اینکه سهمیه برق اختصاص

توزیع برق وبرق منطقه ای حق ترانزیت کامل بر مبنای  درخواست  شرکتمگاوات(  3واحدهای با مصرف بیش از 

ر به واحدهای تولیدی آسیب شدید وارد می کند موجود در قرارداد را  از واحدها دریافت می کند و این ام

 پیشنهاد می شود حق ترانزیت بر مبنای میانگین مصرف اخذ شود

 


